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CSAK A SZEMLELETVALTAS
HOZHAT MEGOLDÁST
Budakeszi hárommilliárdos költségve
tését hosszas vita után végül változta
tás nélkül fogadta el a képviselő-testü
let úgy, hogy két hónap múlva a vitán 
felmerült szempontok figyelembe véte
lével várhatóan újratárgyalják a rende
letet. Tagai István polgármestert kér
deztük a költségvetés fő elveiről és szá
mairól.

- A költségvetés megalkotásánál számom
ra a következő évek működőképességének 
és a négy éves program megvalósításának 
megalapozása volt az elsődleges szem
pont. Az eddig jellemző vagyonfelélés és 
hitelfelvételekbe menekülés gyakorlatát 
meg kell állítanunk, mert ez előbb-utóbb a 
csőd szélére sodorja a települést. A város 
gazdálkodását olyan költségvetési pályára 
kell átállítani, amely az eddigi ingatlanel
adások nélkül is megáll a lábán. A műkö
dési költségvetésnek tehát nullszaldósnak 
kell lennie, az önkormányzat működési 
kiadásait bevételekkel kell tudnunk finan
szírozni, azaz az állami normatív támoga
tásokkal, a személyi jövedelemadó Buda
keszire visszajuttatott részéből és a helyi 
adóbevételekből, mint építményadó, súly
adó és iparűzési adó.
- A költségvetés elfogadását az ülésen meglehe
tősen élénk vita előzte meg. Kritikák és kíván
ságlisták egész sora hangzott el.
- Az imént elmondott célok szemléletvál
tást feltételeznek, és az ilyesmi soha nem 
megy zökkenőmentesen. A költségvetést a 
jelenlegi formájában magam is azért sza
vaztam meg, mert a törvényességi határ
időt az állami támogatások menetrendsze
rű folyósítása érdekében feltétlenül be kel
lett tartanunk. Ez a költségvetés azonban 
jelentős módosításokra szorul.
- Milyen változtatásokat terveznek?
- A nullszaldót egyelőre nem sikerült elér
nünk. Budakeszi költségvetése 3 milliárd 
körül mozog, amiből jelenleg több mint 
egymilliárd forint a belső pénzmozgás. 
Az önkormányzatnál és az intézmények
nél a bérköltségek további 1,2 milliárd fo
rintot tesznek ki. A dologi kiadások pedig, 
mint a fűtés, a villany, a víz, a csatorna, 
még alultervezetten is 500-600 millió fo
rintot visznek el. A további kötelezettsé
gek. mint például fejlesztések, támogatási 
keretek levonása után jelenleg egy száz
milliós keretről dönthet szabadon a testü
let. Ilven körülmények között az is meg
terhelő tétel, hogy a jövedelemadóból hoz
zánk visszaérkező hányad idén több mint 
30 millióval kevesebb lesz, mint tavaly 
volt. A költségvetést végül 22 millió forin
tos működési hiánnyal fogadta el a testü
let. A vita során számos olyan, többnyire 
jogos igény hangzott el, amelyekre ha fe
dezetet találunk, utólag beépítjük a költ
ségvetésbe, de hangsúlyozom, hogy a tar
tós megoldás érdekében alapvető szemlé

letváltásra van szükség, 
ugyanis ha a költségvetés
ből kivonjuk a 300 milliós, 
ingatlaneladásból befolyó 
bevételt, akkor nagyon 
messze járunk az egyen
súlytól. És engedje meg, 
hogy itt egy rövid kitérőt 
tegyek. A napokban az ön
kormányzati újságban a ■ ’
budakeszi Fidesz részéről durva támadás 
érte a kárpótoltakat, illetve személy sze
rint engem is. A lap történetesen ugyan
azon a héten jelent meg, amikor a kitele
pítettek emléknapján a testület tagjai 
együtt koszorúztak. Ajánlom a nyilatko
zat megfogalmazóinak a figyelmébe, hogy 
a kárpótoltak Budakeszin zömmel éppen 
azok az emberek voltak, akiknek a roko
nait a kitelepítéskor marhavagonokban 
hurcolták el az otthonukból. A bevétel pe
dig, amely megmenti az idei költségveté
sünket, egy a Zichy Péter utcai ingatlan
nak az előző testület döntése alapján meg
valósuló eladásából fog befolyni. Egy 
olyan ingatlanéból, amelyet ezek a kárpó
toltak másfél évtizede elcseréltek az ön
kormányzattal egy értéktelen külterületre, 
jelentős értékkülönbözethez juttatva az 
önkormányzatot, mondván, hogy a város
nak hosszú távon intézményfejlesztéshez 
szüksége lesz rá. A terület éppen most esik 
a rossz gazdálkodás áldozatául. A nyilat
kozatot mélységesen bántónak és közös
ségrombolónak ítélem, ezért a történteket 
nem fogom ennyiben hagyni.
- Visszatérve a költségvetéshez, miért kénysze
rülnek utólagos módosításra?
- Mint említettem, a testületet törvényes
ségi határidő kötötte. Én polgármester
ként most vittem végig először költségve
tési időszakot, mindjárt elsőre új szemlé
letmóddal. A korábbi években a tervezés 
alapvetően külső forrásokra, hitelekre és 
vagyoneladásra támaszkodott. Talán ez az 
oka annak, hogy az önkormányzati bevé
telek és kiadások megtervezése a korábbi 
években nem volt kellőképpen fegyelme
zett, inkább a hiteleket igazították a hi
ányhoz. Most meg kell fordítanunk a 
szemléletet, a hitelállomány nem növelhe
tő tovább, az önkormányzati vagyon fel
élése pedig tovább csökkentené a mozgás
terünket, ezért a hiányt kell csökkenteni, 
illetve a tervezést kell fegyelmezettebbé 
tenni.
- Jelentősebb megszorításokra gondol?
- Nem feltétlenül, a költségvetés készíté
sénél egyik alapelvem éppen az volt, hogy 
a lakosságot érintő adóemelésre ne kerül
jön sor. Ellenben a vita során kiderült, 
hogy lehetnek még tartalékok a költségve
tésben. Vannak olyan bevételei az önkor
mányzatnak, amelyekről a hivatal nem 
szolgáltatott megfelelően adatokat. Elég 
itt az adóbevételeket említenem. A jegyző

I a költségvetési vita ülésén 
i 10 millió Ft körüli adóhát - 
I ralékról számolt be, az 
I adóosztály által az alpol- 
I gármesternek elkészített 

' kimutatásban viszont 50 
millió körüli összeg szere
pelt. Példaként említem 
még, hogy az építésrendé- 

I szeti bírságoknál egész év
re félmillió forint bevételt állítottak be, 
miközben egyetlen engedélytől való elté
rés is eredményezhet ekkora bírságössze
get. Az elkövetkező hetek egyik feladata, 
hogy az ilyen számszaki eltéréseket meg
találjuk és korrigáljuk. Ezen felül azonban 
le kell raknunk egy takarékosabb hivatali 
működés alapjait. Amíg egy költségvetés 
deficites, addig az elkerülhető kiadásokat 
a hivatalnál is vissza kellene fogni.
- Mik ezek a takarékossági intézkedések?
- A takarékosság eddig elsősorban engem 
érintett, először saját szándékomból, ké
sőbb azonban külső kényszerből is. Amel
lett, hogy lemondtam a fizetésemről, 
amely egy helyi gyermekétkeztetési alapít
vány számlájára megy, illetve lemondtam 
a gépkocsihasználatról is, a testület a pol
gármester munkáját eddig támogató két 
státuszt is igyekszik megszüntetni, és az 
új költségvetésben a polgármester évi költ
ségkeretét 1 millió forintra csökkentette, 
szemben a korábbi 2 milliós kerettel, ame
lyet évente akár többször is feltöltött a 
testület, ha elfogyott. Bár a saját költsé
gekről önként mondtam le, tízmilliós 
megtakarítást nyújtva a városnak, a mun
kámat támogató státuszok megszüntetése 
nehéz helyzetbe hoz, és azt is el kell mon
danom, hogy az önkéntes költségcsökken
tésben sajnos még nem találtam követők
re. Jobbnak látnám, ha a polgármesteri hi
vatalnál csökkennének az adható juttatá
sok, pl. a gépkocsihasználat, amely szin
tén több tízmilliós tétel, de egyelőre úgy 
tűnik, hogy a testület nagyobbik része ra
gaszkodik az ilyen támogatási formák 
fenntartásához. Az intézményeinket érin
tő megszorítások ebben az évben még 
nem enyhülhetnek.
- Milyen fejlesztések várhatók?
- Nagy reményeket fűzünk ahhoz, hogy 
az európai uniós csatornaberuházás, ami
re már tíz éve készül a település, 
Makkosmárián és Nagyszénászugban meg 
tud valósulni. Ez három és fél milliárd fo
rintos beruházást jelentene. A mostani 
csatornafejlesztési pályázat különféle kifo
gások alapján a területek jelentős részét 
kihagyta a csatornázás fejlesztési területé
ből. Nem lehet elfogadni azt a logikát, 
hogy a tulajdonosok egyik fele szinte in
gyen jut csatornához, a másik felének pe
dig be sem tervezték, márcsak azért sem, 
mert ez egy karsztos, sérülékeny vízbázisú 
terület. Keresem a megoldást, ami alapján 
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